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در دومین سالگرد انجام شد
حضور خانواده های شهدای 

پلاسکو در محل حادثه 

در دومین سالگرد شــهادت آتش نشانان در 
ساختمان پلاسکو، جمعی از خانواده های شهدا 
با حضور در این محل، یاد قربانیان این حادثه را 

گرامی داشتند.
به  گزارش  ایســنا، صبح دیــروز و در دومین 
سالگرد شــهادت آتش نشــانان در ساختمان 
پلاســکو، شــماری از خانواده های این شهدا و 
شــهروندان در مقابل ساختمان پلاسکو حاضر 
شــدند و با گلباران محل حادثه یــاد و خاطره 

شهدای این حادثه را گرامی داشتند.
همچنین نمایشگاهی از عکس ها و تصاویر 
حادثه ساختمان پلاسکو به صورت خودجوش و از 
سوی خانواده ها روی دیوار بتنی نصب شده مقابل 
پلاسکو برپا شد که در آن تصاویر آتش نشانان در 
حین عملیات اطفای حریق و همچنین عملیات 
جســتجو و نجات پس از ریزش آوار به نمایش 
گذاشته شده بود. برخی از شهروندان نیز اقدام به 
روشن کردن شمع و اهدای دسته گل در محل 

حادثه پلاسکو کردند.
دیروز و در دومین سالگرد حادثه، تعدادی از 
خانواده های شهدای آتش نشان برای نخستین 
بار وارد محوطه کارگاهی ســاخت ساختمان 
پلاسکوی جدید شدند. حضور در این محل سبب 
تاثر شدید برخی خانواده ها به ویژه  مادران چند 

شهید شد.
در این مراسم هیچ یک از مسئولان آتش نشانی 
تهران یا مســئولانی از مدیریت شهری حضور 
نداشــتند و مراســم تنها با حضور خانواده های 

آتش نشانان برگزار شد.
روز جمعه  در مراسمی که در بهشت زهرا )س( 
برگزار شد، شهردار تهران و جمعی از مسئولان 
شهری در دومین مراسم سالگرد این آتش نشانان 

حضور داشتند.
    

ساکنان این خانه ها در کرج 
با هول و ولا می خوابند

رئیس کمیســیون عمران، حمــل و نقل و 

ترافیک شورای اسلامی شــهر کرج بر ضرورت 
جلوگیری از صدور پروانه برای املاک قولنامه ای 

در شهر تأکید کرد.
به گــزارش خبرنگار ایســنا، مهدی حاجی 
قاسمی در نطق پیش از دستور صد و نوزدهمین 
جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج که دیروز 
برگزار شد، گفت: کمیته پیشگیری از تخلفات 
ساختمانی با هدف جلوگیری از توسعه بافت های 
ناکارآمد و فرسوده شهری به طور مستمر تشکیل 

می شود.
وی ادامه داد: دستگاه قضا تاکید بسیاری بر 
تعیین تکلیف وضعیت ساخت و سازهای غیرمجاز 
دارد چون با گسترش آنها جان و امنیت مردم در 
مواقع بروز حوادث طبیعــی مثل زلزله به خطر 
می افتد. بافت های ناکارآمد شــهری استحکام 
چندانی ندارند و در فرایند ســاخت آنها اصول 

مهندسی چندان رعایت نمی شود.
این مسئول بیان کرد: شهرداری باید معضل 
ساخت و سازهای غیرمجاز و املاک قولنامه ای را به 
درستی ریشه یابی کند و برای کاهش آن اقدامات 
عملی اجرایی ســازد. به نظر می رسد با  صادر 
نشدن پروانه برای املاک قولنامه ای بتوان این 

معضل را تا حدودی رفع کرد.
عضو شورای شهر کرج اضافه کرد: متاسفانه 
مهندسین ناظر آن طور که باید و شاید در فرایند 
ساخت املاک قولنامه ای نظارت ندارند که همین 

خطر بزرگی برای جان و مال مردم است.
وی گفت: با توجه به اینکــه صیانت از جان 
شهروندان بخشی از وظیفه مدیریت شهری است، 
پیشنهاد می دهم شهرداری لایحه ای مبنی بر 
متوقف شدن صدور پروانه برای املاک قولنامه ای 
به شورا ارسال کند تا بتوانیم امنیت شهروندان را 

در سطح شهر ارتقا دهیم.

کاشانه

در مراسم افتتاحیه طرح پیشگیری 
از اعتیاد و ارتقای مهارت های شناختی 
رفتــاری در مناطق آســیب خیز، بر 
پیشــگیری و ضرورت تجهیز شدن به 
ابزار مقابله با موارد مختلف آسیب های 

اجتماعی تأکید شد. 
به گــزارش ایســنا، مدیــر خانه 
خورشید در این مراســم که با تاکید بر 
اقشار تحت پوشش نهادهای حمایتی 
مردم نهاد در سازمان بهزیستی برگزار 
شد؛ با بیان اینکه باید فرزندان ما در برابر 
آسیب های اجتماعی واکسینه شوند، 
گفت: هنوز مددکار اجتماعی در مدارس 
نداریم تا کودکان در معرض آســیب 
شناسایی شوند. دیوار آهنین آموزش و 
پرورش امکان آموزش های پیشگیرانه را 

در برخی مسائل فراهم نمی کند.
لیلا ارشــد با بیان اینکه پیشگیری 
سطح اولیه را نداریم، گفت: سال هاست 
کــه در مناطــق حاشــیه ای فعالیت 
می کنیم، هرچند همین واژه »حاشیه« 

نیز یک انگ و برچسب است.
وی افــزود: مهاجرت بــه مناطق 
حاشیه ای در این مناطق بیشتر مشاهده 
می شود. ۱۴ سال اســت که در دروازه 
غار تهران به زنان آسیب دیده خدمت 
می کنیم. همیشه مسئله این بوده که 
اینهــا از حداقل مهارت هــای زندگی 
و اجتماعی محروم هســتند و آرزویم 

آموزش مهارتی به این اقشار بود.
مدیر خانه خورشید گفت: در قرن 
۲۱ هنوز تفکر پیشگیری سطح اول را 
در مقاطع تحصیلی مختلف و ســنین 
مختلــف نداریم، در حالی کــه نیاز به 
ابزار مقابله و مهارت بــا موارد مختلف 

اجتماعی وجود دارد. برای مثال طلاق 
روبه افزایش اســت، اما ما هنوز مهارت 

همسرداری را آموزش نمی دهیم.
ارشــد ادامــه داد: متاســفانه 
شاهدکودک آزاری سهمگینی هستیم، 
ولی آموزش مهارت های فرزندپروری 
را شــاهد نیســتیم و جای خالی آن 
احساس می شود. جوانان ما توانایی ها 

و محدودیت های خود را نمی شناسند.
وی بــا بیان اینکه بســیاری اوقات 
اتفاقات جبران ناپذیری در خشونت های 
خانگی و خیابانــی رخ می دهد، گفت: 
نحوه برخــورد و تعامل بــه کودکان و 
نوجوانانمــان را آمــوزش نمی دهیم. 
درگیر اسیدپاشــی و انتقــال ویروس 
زگیل تناسلی هســتیم. سل افزایش 
یافته است. از ســوی مسئولین وزارت 
بهداشت می شنویم که ویروس ایدز در 
دو سال گذشــته در زنان ۱۰ برابر شده 
اســت. آیا آموزش مراقبــت از خود به 
فرزندانمان داده ایم؟. وی با بیان اینکه 
چندی پیش اعلام شد که فاصله اعتیاد 
تا کارتن خوابی که حدود ۱۵ سال پیش 
۱۵ تا ۲۰ سال بود امروز به ۵ سال رسیده 
است، گفت: وقتی به ابزار مقابله ای مجهز 

نیستیم این اتفاقات بیشتر رخ می دهد.
ارشد افزود: کودکان و نوجوانان ما 
حتی نحوه حضور و اســتفاده از فضای 
مجازی را نمی دانند. بایــد فرزندان ما 
واکسینه شوند. هنوز مددکار اجتماعی 
در مدارس نداریم تا کودکان در معرض 
آسیب شناسایی شوند. سیستم ارجاع به 
مراکز مشاوره آموزش و پرورش می تواند 

پیشگیری را کارآمد و فعالتر کند.
وی با طــرح این پرســش که فرد 

آســیب دیده چطور می تواند هر هفته 
ســاعتی ۱۵۰ هزار تومان پول مشاوره 
بدهد؟ گفت: کاش می توانستیم مشاوره 
را با دفترچه درمــان بیمه انجام دهیم، 
هرچند دفترچه های مــا برای ویزیت 
درمانــی و پزشــکی هــم نمی توانند 
پاســخگو  هســتند. وی ادامه داد: ۱۲ 
ســال پیش به ما گفته می شد درباره 
الکل صحبت نکنید، اما امروز مشاهده 
می کنیم مصرف آن افزایش یافته است و 
۱۰۰ مرکز هزینه های زیادی برای ترک 

الکل متحمل  می شوند.
مدیر خانه خورشید با اشاره به نقش 
نهادهای مدنی بــرای حمایت طلبی 
از آســیب دیدگان گفت: امیدوارم در 
مرحله بعدی از هنرمندان تئاتر خیابانی 
بهره گرفته و طرح را گسترش دهیم و 
عملیاتی تر کنیم. وقتی امکان اجرای 
برنامه پیشگیری فراهم شد استقبال 
کــردم زیرا ایــن تجربه را داشــتیم و 
آموزش های مهارتی کاربردی بســیار 
موثر است. خودآگاهی، کنترل هیجان، 
تفکر نقاد از جملــه مباحثی بود که در 

خانه خورشید دنبال کردیم.
خیرین کمتر وارد 

حیطه پیشگیری می شوند
مدیــرکل فرهنگی و پیشــگیری 
ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه 
خیرین ما کمتر وارد حیطه پیشگیری 
می شوند، گفت: مهارت فرزندپروری در 
خانواده های ایرانی ضعیف است و متولی 

مشخصی هم ندارد.
عارف وهاب زاده در ادامه این مراسم، 
با بیان اینکه هیــچ موضوعی مهمتر از 
پیشگیری و مصون سازی نیست، گفت: 

وزیر کشور چند سال است که رویکرد 
اجتماعی شدن مبارزه با مواد مخدر را 
مطرح کرده که یک بعد مهم آن استفاده 
از ظرفیت سازمان های مردم نهاد است.

وی افزود: مشارکت مردم در حوزه 
پیشــگیری از اعتیاد بسیار مهم است. 
بودجه ســتاد در این امر در سال جاری 
بــرای پیشــگیری محــدود و در حد 

۳۳میلیارد تومان بوده است.
وهاب زاده افــزود: طرح هایی که در 
قالب تفاهم نامه با دستگاه ها داریم غالبا 
از سوی استان ها به دست ما می رسد و 
تاکید ما هم استفاده از همین ایده های 

نو است.
مدیرکل فرهنگی و پیشگیری ستاد 
مبارزه با مواد مخدر بــا تاکید بر اینکه 
اهمیت دارد که محتوای استاندارد به 
گروه هدف بدهیم گفت: متاسفانه در 
سال های گذشته اینگونه نبود و استان ها 
هرکدام به یک نحوی عمل می کردند، اما 
سعی کردیم پکیج های آموزشی واحدی 
در اختیار استان ها بگذاریم که استاندارد 
باشد. وی افزود: از طرح های نو و خلاقانه 
در سطح کشور در ستاد مبارزه با مواد 

مخدر استقبال می کنیم و اگر به سرانجام 
برسد و تصویب شود حتما حمایت مالی 

انجام خواهیم داد.
اجرای طرح پیشگیری اولیه از 

اعتیاد در ۴ استان
معاون توسعه، پیشگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشور نیز در 
این مراسم،  با اشاره به اینکه قصد داریم 
طرح های پیشــگیری را با هماهنگی 
خیریه هــا و موسســات مردم  نهاد در 
مناطق آســیب خیز پیــش ببریم، بر 
ضــرورت ورود خیریــن بــه حیطه 

پیشگیری تاکید کرد.
فرید براتی ســده گفــت: موضوع 
آسیب های اجتماعی و به طور مشخص 
مصرف مواد مخــدر و روانگردان از هر 
نوعی بسیار حســاس و پیچیده شده 
است. وی افزود: در همه جلسات تاکید 
ما اهمیت پیشــگیری بر درمان است. 
هرچند در تخصیص منابع انسانی و مالی 
درمی یابیم که چندان به امر پیشگیری 
توجه نشده و دچار غفلت عملی هستیم.

معاون توسعه پیشــگیری و درمان 
اعتیاد سازمان بهزیستی کشور با بیان 
اینکه بر روی پیشــگیری ســطح اول 
در کشــور خیلی کار کردیم، اما روی 
پیشگیری انتخابی و نشانگر برای افرادی 
که بیشتر در معرض خطر هستند چندان 
کار نکرده ایم، گفت: در واقع به گروه های 
پرریســک چندان توجهی نکرده ایم و 
در اینجا هم غفلت مشــاهده می شود. 
گروه های پرخطر به علت شرایط زندگی 
و محیط اجتماعی پیرامونیشان بیشتر 

در معرض ابتلا هستند.
براتی سده با اشــاره به پنج آسیب 
اولویت دار از جمله اعتیاد، طلاق، مفاسد 
اخلاقی و مسائل حاشیه شهرها که در 
جلسات مقام معظم رهبری با مسئولین 
کشــور مطرح و بر ضــرورت تمرکز بر 
آن تاکید شــد، گفت: خود افراد در این 
مناطق دارای مشکل و آسیب نیستند، 
اما می پذیریم که ممکن است افراد در 
این مناطق در شرایطی قرار بگیرند که 
بیشتر به سمت مســائلی چون اعتیاد 
و دیگر آســیب ها بروند. در این مناطق 
برنامه هایی بویژه از سوی سمن ها شروع 
شده است، این خدمات عموما خدمات 

حمایتی است.
معاون توسعه پیشــگیری و درمان 
اعتیاد ســازمان بهزیستی کشور ادامه 
داد: به این نتیجه رسیدیم که طرح های 
پیشــگیری را با هماهنگی خیریه ها و 
موسسات مردم نهاد در این مناطق پیش 
ببریم. شاید برای اولین بار باشد که این 
اتفاق رخ می دهد و بهزیستی به عنوان 
یکی از متولیان پیشــگیری جلو آمده 
و در تعامل با ســازمان های مردم نهاد 
مباحث آموزش پیشگیری را در مناطق 

آسیب خیز دنبال می کند.
براتی ســده با بیان اینکه دورنمای 
ما این اســت که خیرین وارد مباحث 
پیشــگیرانه آســیب های اجتماعی و 

به ویژه ســوءمصرف مواد مخدر شوند، 
عنوان کرد: امیدواریم روزی فرا برسد 
که همانطور که خیریــن برای کمک 
به ایتام و کودکان محــروم پیش قدم 
هستند بتوانیم از آنها در امر پیشگیری 

نیز بهره مند شویم.
وی افزود: البته ما نیز در این راســتا 
کمک خواهیم کرد تا طرح به نحو احسن 
به سرانجام برسد و برنامه مشترک خوبی 
را پیش ببریم. به گزارش ایسنا، نسرین 
امامی کارشــناس این طرح نیز درباره 
بودجه این برنامه گفــت: این طرح در 
مرحله پایلوت اســت و در چهار استان 
سیستان و بلوچستان، تهران، اصفهان و 
خراسان رضوی در هر کدام یک منطقه 
با بودجه اندک ۲۰ میلیون تومانی اجرا 
می شود. اشکالات نیز احصا شده و برای 

سال آینده توسعه می یابد.
معاون توسعه، پیشگیری و درمان 
اعتیاد ســازمان بهزیســتی کشور در 
بخش دیگری از این برنامه با بیان اینکه 
می پذیریم پیشــگیری اولیه به خوبی 
صورت نگرفته اســت، گفت: در واقع 
حجم کارهای انجام نشــده در مقابل 
کارهای انجام شــده زیاد اســت، اما 

اقدامات خوبی هم انجام شده است.
براتی سده، افزود: در حوزه کودک 
دو برنامه جــدی داریــم. اول، برنامه 
آموزش برای مربیان مهدهای کودک 
و مدارس ابتدایی است. البته پوشش ما 
با انتظاری که وجود دارد متفاوت است. 
برنامه دوم نیز مصون سازی کودکان در 
مهدها است و ســتاد مواد مخدر هم از 
آن حمایت مالی می کند. براتی سده با 
بیان اینکه کار جدید دیگری را با عنوان 
»حمایت از درمان های غیردارویی« در 
چهار اســتان تهران، آذربایجان غربی، 
لرســتان و البرز کلید زده ایم گفت: در 
این طرح، روانشناسان مراکز سرپایی را 
آموزش می دهیم و اینها با یارانه درمان 
غیردارویی که سال بعد در اختیارشان 
قرار می گیــرد روی خانواده درمانی و 

درمان های غیر دارویی کار می کنند.
وی افزود: در دفتر مشاوره هم پیگیر 
برنامه ای تحت عنوان »بیمه مشاوره« 
هستند و جلســاتی در حال برگزاری 
است که اگر محقق شود بسیار خوب و 

کمک کننده است.

نسخه کارشناسان برای مقابله با آسیب های اجتماعی مناطق آسیب خیز:

اصل بر پیشگیری است؛ باید واکسینه شویم

خبر

رئیس اورژانس اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور گفت: میزان مستمری مددجویان بهزیستی 
در بهترین حالت هم به اندازه درآمد کودکان کار 
نیست تا بتوان از حضور آنها در خیابان ها جلوگیری 

و به تحصیل آنها کمک کرد.
رضا جعفــری در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا 
تصریح کرد: هنگامی که کــودکان کار و خیابان 
روزانه به طور متوســط ۵۰ تــا ۱۰۰ هزار تومان 
درآمد دارند حمایت مالی فعلی که بهزیســتی 
یا سازمان های مشــابه از خانواده آنها می کنند 
نمی توانــد جایگزین کار آنها در خیابان شــود و 
نمی توان این کودکان را کار کردن منع کرد و به 

کلاس درس برد.
وی افزود: متاســفانه مشــکل کودکان کار 
و خیابان در شــهرهای بزرگ وجــود دارد. نگاه 

بهزیســتی به این کودکان، نگاه حمایتی است.
بهزیستی با برخورد سلبی، جمع آوری و برخورد 
بولدوزری با کودکان کار و خیابان مخالف است و 
آن را قبول ندارد. رئیس اورژانس اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور گفت: اگر کودکان کار و خیابان از 
خیابان ها جمع شوند، مشکلات و آسیب های آنها 
زیرپوستی می شود و خطرات جدی تری زندگی 

آنها را تهدید می کند.
جعفری گفت: برخوردهــای تحقیرآمیز با 
کودکان )مانند خوراندن گُل بــه آنان( موجب 
می شــود که در دل این کودکان واهمه بیفتد و 
به جای حضور در خیابان ها دچار آســیب های 

زیرپوستی شوند.
وی تاکید کرد: مادام که مشکلات عدیده ای 
مانند اقتصاد ضعیف، خشــونت، فرار از خانه یا 

ازهم گســیختگی خانواده در جامعه وجود دارد، 
کودکان در خیابان ها حضور پیدا می کنند و آسیب 

در خیابان ها وجود دارد.
وی افزود: برخی خرده فرهنگ ها نیز حضور 
کــودک در خیابان را ترغیــب می کنند، کمک 
مســتقیم مردم به این کودکان نیز یکی از دلایل 
ترغیب کننده حضور کودکان در خیابان ها است. 

رئیس اورژانس اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشــور گفت: کــودکان کار و خیابــان عمدتا 
حاشیه نشین و مهاجر هستند، قبلا کودکان کار 
اغلب از اتباع بیگانه بودند، اما اکنون خانواده های 
ایرانی نیز با بروز مشکلاتی مانند خشکسالی در 
نواحی مرزی ناگزیر به مهاجرت به کلانشــهرها 
می شوند و با توجه به وضعیت اقتصادی و تحصیلی 
این خانواده ها نمی توانند مشــاغل سالم داشته 

باشــند. جعفری خاطرنشــان کرد: ۵۰ درصد 
کودکان کار و خیابان در کشور و 7۰ درصد کودکان 

کار و خیابان در تهران از اتباع بیگانه هستند
وی یادآور شــد: هفته گذشــته با معاون اول 
دادستان کشــور جلســه ای درباره ساماندهی 
کودکان کار و خیابان و مسئولیت سازمان ها در برابر 
آنان داشتیم و این موضوع با همکاری بهزیستی و 

قوه قضاییه در حال بررسی است.
به گفته جعفــری، در حال حاضــر بیش از 
۱۱ هزار کودک کار و خیابــان از طریق 8۱ مرکز 
تحت نظر بهزیســتی در دو بخش شبانه روزی 
و روزانه از انــواع خدمات حمایتی، آموزشــی، 
بهداشــتی و درمانی، حرفه آموزی و فرهنگی و 

هنری استفاده می کنند.

رئیس اورژانس اجتماعی بهزیستی:

حمایت مالی بهزیستی نمی تواند جایگزین درآمد کودکان کار شود

معاون توسعه پیشگیری 
و درمان اعتیاد سازمان 
بهزیستی کشور: شاید 

برای نخستین بار باشد که 
بهزیستی به عنوان یکی 

از متولیان پیشگیری 
جلو آمده و در تعامل با 

سازمان های مردم نهاد 
مباحث آموزش پیشگیری 

را در مناطق آسیب خیز 
دنبال می کند

مدیر خانه خورشید: 12 
سال پیش به ما گفته می شد 
درباره الکل صحبت نکنید، 
اما امروز مشاهده می کنیم 

که مصرف آن افزایش یافته 
است و 1۰۰ مرکز هزینه های 

زیادی را برای ترک الکل 
متحمل  می شوند
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